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     Уважаеми членове на читалището , гости и 

спомоществователи на НЧ „ Алеко Константинов – 1898 „ 

с.Дамяново – добре сте дошли на   събранието ни , на което 

ще отчетем , какво сме свършили през изминалия период.И 

пак ще кажа с гордост за кой ли път , че Народните 

Читалища в Р България, сами по себе си са уникални 

институции, които са пазители на родовата памет , на 

историята ни , на начина ни на живот и бит , на песните , 

танците и словесния хумор . Благодарение на създаването 

на читалищата от родолюбци и възрожденци, се е запазил 

непречупен българският дух, съхранила се е българската 

книжовност , писменост и култура , традиции и език свещен 

.Тези институции все още ги има тук и сега , в родината ни , 

като продължители на съграденото във векове и от сцените 

на читалищата , от библиотеките са тръгнали много артисти, 

певци и учени . 



     Нашето читалище подобаващо отпразнува 120-сет 

годишнината си и продължаваме да вървим по пътя на 

духовността , да се придържаме към историята и миналото 

си , да градим и съхраняваме бита на дамяновци . 

     Една от основните ни дейности е библиотечно –

информационната , като разполагаме с над 7 500 тома л-ра, 

която е подредена според изискванията на Минимум 

библиотечна техника .С дарение от „ Идеал Стандарт – 

Видима „ , обогатихме библиотечния си фонд с 53 тома 

литература , закупена за 520лв ., като голяма част е детска , 

която се изисква да се изучава в училищата .За близо 

толкова пари имаме и дарение на 45 т.л-ра , абсолютно 

нова от председателката на читалището ни Лилия Илчева  , 

за което използваме възможността да й благодарим 

.Продължаваме ежегодно кампании за даряване на книги 

на читалищната библиотека – в момента имаме десетки , 

които трябва да прегледаме и преценим , коя да остане в 

библиотеката . 

     Няма как да пропусна , колкото е неприятно да ми е , 

провала ни в участието ни с Проект за Обновяване на 

фондовете по Програма „ Българските библиотеки – 

съвременни центрове за четене и информираност”.Всички 

документи бяха подготвени според изискванията , оферта 

имахме от книжарница „Златеви „ Габрово , както се изисква 

и ни изплю шайбата с кусура , че нямаме списъци на книгите 



, което не е така , защото по същите списъци са  спечелили 

друго читалище .Аз , ката читалищен работник с над 40-сет 

години работа си имам свое обяснение и понеже не можах 

да се примиря, потърсих мнение на библиотечен работник, 

директор на библиотека , и ни каза , че всичко е както 

трябва и грешки няма , като пакета е изготвен според 

изискванията . Както и да е , преглъща се този горчив залък , 

но е някак си унизително . 

     За добрата библиотечна и читалищна дейности 

допринася и наличието на компютърната ни техника , която 

се ползва от потребителите , предимно деца са , а в 

повечето случаи възрастни идват да им копираме , или 

напечатаме документи .Интернет е един вид поглед към 

света – сайтовете са помагало за четене , учене на уроци , 

връзки с други читалища , информация за предстоящи 

фестивали и събития, бележити дати от историята ни , и 

много други положителни информации.  

     Макар и малко да са децата , към 50-сет , ние сме 

отворени за тях със своите разработки и дейности 

.Продължават съществуването си детските клубове : - „ 

Чучуличе „ , „ Любопитко „и „ Весел Шишко „ , с чиито 

членове / 8-9 в групичка /се провеждат различни 

библиотечни и читалищни дейности .Ще ви запозная с част 

от мероприятията : 



     “Смехоранчета „ – празник на детския хумор , отразен в 

творчеството на детските писатели.Учат се децата , как да 

разказват най-артистично смехории и приказки , осмиващи 

мързела , глупостта , алчността … 

     „ Да ти прочета ли ?” – лит. четения с децата , кой и  как 

чете , като им помагаме да четат гладко, да знаят 

значението на непознатите думи . 

     „ Синеокият учител… „ – литературни четения в 

библиотеката и клуб на пенсионера , посветени на героят 

български Васил Левски . 

     „ В кухнята на Весел Шишко …” – кулинарен празник с 

децата и състезание за направата на най-красив и вкусен 

сандвич . Участваха всички деца от селото , запознахме ги с 

начина на подреждане на празнична софра , какво могат , те 

да сготвят, когато майките им ги няма , истории от 

българската кулинария и традиции в кухнята . 

     Запомнящо ще остане Великденското детско шоу , 

разиграло се в центъра на селото , посветено на най-

християнски празник „ Великден” – Подредихме кътче , с 

бабата – манекенка , с „внучето й в скута, че и „преде „ на 

туй отгоре , даже и „чете „ от време на време , имаше и 

паралия на която се „усмихваха „ пъстро – шарени 

великденски яйца, и слънчево жълти козунаци . 

Мероприятието беше организирана съвместно с читалището 



от с.Градница и петдесетина деца , техните родители , баби 

и дядовци ,огласиха центъра ни . Много бяха игрите , които 

се разгърнаха, за което дял има водещата Камелия от 

Севлиево , която специално се занимава с деца по различни 

поводи .Настроението беше на макс с песни , надигравания 

и народни хора , за малки и големи и на краят , всяко едно 

дете получи шарено яйце , писано и козунак , символи с 

Великден .Удовлетворение е , че над 50-сет деца се 

веселиха , както не са й очаквали . 

     Традиция в читалището е да се провеждат  библиотечни 

уроци под надслов „Млад библиотекар „  - учат се децата 

как да се справят , намирайки се в библиотека , търсейки 

дадена книжка . Разказваме за пътя на книгата , който 

изминава докато стигне до рафтовете – кой ги разказва , кой 

ги пише и печата и т.н. 

    „ Дай ми бабо огънче ! „ – среща на поколенията и 

разказване за миналото на селото ни , за техните игри в 

детството им , за празниците и бита ни . 

     „ Кой създаде нашето А, Бе…?” – празник на буквите в 

библиотеката . 

     „ Ден на детето ! „ – 1-ви юни . 

     „ Чухте ли , че ?...- състезание с наддумване за най-голям 

всезнайко . 



     Едно от по-крупните начинания , посветено на децата 

беше  „ Бабо разкажи ми …” – по инициатива на движение 

„Граждани за Севлиево „ , да ни гостуват с цел да се 

разнообрази живота на децата . Присъстваха освен нашите 

деца и от читалище с.Градница .Отново се проявиха таланти 

, които пяха , разказваха и се надиграваха , а хубавото беше , 

че и големите се хванаха на хорцето . 

     Стремежът ни през изминалата година е бил да 

приобщим общността към библиотечната и читалищната ни 

дейности . Много от мероприятията ни са се затвърдили в 

годините и не пропускаме да им отдаваме дължимото , като 

например : 

     Дни на именяците , Бабинден, Трифон Зарезан, Дни на 

самодееца, 3-ти март / който честваме пред паметника , 

като поднасяме саморъчно направен венец , пеем и 

рецитираме /,   8-ми март, 24-ти май, Еньовден, 

Богородични празници , Дни на : - Независимостта 

,будителите , Християнското семейство, Коледа и др. 

     Едно от крупните ни мероприятия беше „ Празник на 

сърмите и виното …” , който споделихме и с гости от Клуб 

ЮГ Севлиево . Близо 30-сет жени от селото се включиха със 

свои кулинарни изкушения и подредбата им в изложба , 

което надмина очакванията ни .Беше наистина неочаквано 

преживяване , като гледа човек изобилието от палитра на 



бабини гозби и дядови вина .Участниците се бяха постарали 

, влагайки умения и обич в направеното ястие .Посетителите 

бяха много , дошли да уважат направеното , да споделят 

радостта ни , че все още можем заедно много неща да 

сътворим. 

     Денят на Българската Просвета и Култура отпразнувахме 

в залата за фотография.Заедно учители , деца 

,общественици отдадохме заслужена почит към създателите 

на нашата азбука Светите братя Кирил и 

Методий.Спомняхме си , какви деца сме били , на какво и 

как ни учеха учителите – гости ни бяха учителките Недка 

Колева и Тотка Костадинова .И този празник не мина без да 

запеем „ Върви народе възродени …” , без стиховете и 

словата на признателност към българските творци . 

     Няма как да отминем още един голям празник , който 

спретнахме , а именно „ От хляба по-високо няма !” Беше 

посветено на хлебните изделия , на всичко онова , което се 

приготвя от брашно и негови производни .В това начинание 

се включиха над 40-сет участнички от читалищата на Берево 

и Дамяново , от Клуб ЮГ Севлиево .Много гости , 

надвишаващи стотина , посрещнахме от цялата област, и 

както подобава традицията с хляб и сол – пяха се песни от 

самодейните състави , деца разказваха приказки и също 

пяха , а изложбената зала беше тясна да побере гостите ни 

.Колко много красота имаше в подредените с вкус и 



творческо умение многобройните погачи, баници , кексове 

и какво ли още не , все едно художник ги беше изрисувал – 

но такава си е българката , умятна и здрава спазваща 

традициите в българската кухня .Преценихме да няма 

конкурсен характер, защото всеки един участник 

заслужаваше почит и награда .Но занятието ни имаше една 

крайна , благородна цел , а именно , да дарим частта от 

храната на домуващите в Социалния дом в с.Столът .Идеята 

беше приета и подкрепена отдавна , споделена и от другите 

участници – приготвихме 80-сет кутии с храна , половината 

със солени ястия , а другата със сладки изкушения 

.Доставихме храната на място , със собствен превоз , за 

който сме и платили , но за жалост не получихме от 

ръководството на дома и една дума на благодарност – 

изглежда , някои хора не могат да преплетат език и да кажат 

една блага дума за труда , за любовта , която са вложили 

участничките .А за гостите ни имаше почерпка за всеки един 

и за капак , се изви народно хоро , наредено , като вита 

баница , в което преданието казва , че има магия .Всички 

участници продължиха в ресторанта празника , хапнахме , 

каквото ни остана .Благодарение на дарителите ни „АСЕНОВ 

– ДЖУЛИНИ „  ЕООД с.Дамяново се случи всичко това – 

парична сума от 100лв. и 200бр. сурови кебапчета , като част 

дарихме и за домът .От дарението на „Идеал Стандарт- 

Видима „ което е от 1000лв /отпуснати за този празник, за 



закупуване на нова л.ра и за ремонт на читалищния покрив/ 

,похарчихме към 70лв. 

     Към читалището още не стихва дейността на Групата за 

изворен фолклор „ Незабравка „ и благодарение на нейното 

участие не минава празник без песните на самодейките 

.Репетиции правим три пъти в седмицата , а ръководител на 

групата е безвъзмездно Мария Маркова .Участие имахме на 

връх „ Бабан”  , на фестивала в тревненския балкан „ На 

Белица , на хорото …” , което стана благодарение на 

финансовата помощ на „ Асенов-Джулини „ ЕООД , 

Дамяново . Почти бяхме тръгнали за участие в Борово , Русе 

, но битова злополука с ръководителката осуети това 

участие .Участничките в групата бяха 12 , но все някой по 

ред причини отпада и намаляваме . Благодарение на тези 

самодейки нещата се случват , пеем по най-трудния начин, 

без съпровод, акапелно , но дано и занапред да отстояваме 

позициите си . 

     Трудна беше изминала година , защото имахме 

пререгистрация на читалището ,което премина към 

Агенцията по вписванията , трудът , изискванията и 

документацията бяха огромни и отговорни – справихме се 

.Членската маса  е 76 , а председател вече е Лилия Илчева , 

промяна претърпя настоятелство и проверителна комисия 

.Ние сме отворени за всеки един жител на селото ни и 

покани за членство отправяме към всекиго – не казваме , 



имаме 51 члена и не искаме повече , а приемаме всеки 

един желаещ .Членският внос е от 2лв.и редовно се събира . 

     Голяма част от дейността ни е с участието на членовете на 

Пенсионерския клуб , то всички самодейки са пенсионерки , 

много от празниците правим съвместно с клуба и благодат е 

, че ги има , че заедно споделяме радости и скърби, 

чествания на дати от българския национален календар -  

посветени на бележити дати и събития , на традиции. 

.Свикнахме и репетициите на групата да правим в клуба . 

     Добро взаимодействие има между читалище , кметство, 

местен бизнес , които ни помагат и подкрепят в 

начинанията ни . 

     В читалището екипно работят Мария Маркова , секретар 

и Звезда Маринова , библиотекар- преминали всички 

обучителни курсове, свързани с библиотечната и 

информационна дейности . Участваме в работните срещи 

организирани от „Култура” Севлиево , билиотека „ Априлов 

–Палаузов „ Габрово , РЕКИЦ Габрово . Стараем се да 

спазваме сроковете за изготвяне на отчетите – финансови, 

към Регистрите на читалища и библиотеки , планове и 

отчети на дейността ни , качествена методическа помощ . 

     Със счетоводството на читалището , безвъзмездно се 

занимава Мария Маркова , което е много отговорно и 

нелицеприятно , защото изискванията са огромни   , макар 



че по този начин се икономисват най-малко 600лв. за 

година – то НАП , АПИ , ТСБ и т.н. 

     През изминалия период , късно есента се направи и 

частичен ремонт на покрива на читалището от източната му 

страна и пак благодарение на финансовата помощ на 

„Идеал – Стандарт „ Видима , Севлиево . Читалищното 

ръководство винаги сме се грижили за доброто състояние 

на сградата и не сме допускали нехайство в стопанисване на 

същата . 

     Социалната политика на читалището е отворена към 

обществените организации , към жители и гости и винаги 

вратите ни са били широко отворени . Ние не се делим на 

етноси и всички сме еднакво предразположени в 

честванията на празници , заедно във всичко  и вярваме , че 

и занапред ще е така . Нека с общи усилия продължим със 

своите иновации , инициативи , с които да поддържаме 

духът на българщината ни, за да ни има като народ , 

достоен наследник на предците си . 

                                         Изготвил отчета – Мария Маркова  

      Приет на заседание на УСЧ на 04.03.2020г. 


